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Referat fra mødet mellem kontaktudvalgsmedlemmer i kredsene og Landsbestyrelsen 

Tirsdag den 13. juni 2023, kl.11.00 – 16.00. 
 

Mødet blev afholdt i Mødecenter Fabrikken, Lumbyes vej 17, 5000 Odense. 
 
 
Formålet med mødet var at styrke kontaktudvalgsmedlemmernes faglige og sociale relationer samt skabe 
et forum for ide- og erfaringsudveksling på tværs af de fem kredse.  
 
Sidst i referatet er listet de punkter, der skal arbejdes videre med i Landsbestyrelsen. 
 
Mette Bille bød velkommen til de 45 kontaktudvalgsmedlemmer, der var mødt frem. 
 
Indledningsvis præsenterede Mette Landsbestyrelsen som den ser ud efter valget: 
I Kreds Syddanmark er Lissi Skodborg Jørgensen trådt ind i stedet for Doris Klockmann. 
Posterne er fordelt således: 
 
Mette Bille: Formand. 
AnnaLise Bonde Næstformand og IT- ansvarlig. 
Lene Tronholm: Kasserer. 
Lissi Skodborg Jørgensen: Højskoleansvarlig. 
Anne – Lise Erichsen: Sekretær. 
 
Velkommen til Lissi – og tak til Doris for 4 år i Landsbestyrelsen! 
 
Derefter præsenterede Mette Seniorsammenslutningens organisationsdiagram og pejlemærker. 
Der er ikke noget kontaktudvalg i Århus - området, men der vil efter ferien blive gjort forsøg på en 
reetablering. 
 
Pejlemærkerne er som bekendt 
Synlighed, og Mette har været på Road- show forskellige steder i landet for at øge kendskabet til 
Seniorsammenslutningen og skabe interesse herfor. 
Vedtægterne er ’Bibelen’ som seneste er revideret i 2021. 
Valg til bestyrelsen: tilgængelighed – synlighed - ansvarlighed. 
Valg til Landsbestyrelsen finder sted i ulige år, og valg til kontaktudvalgene finder sted i lige år. 
På medlemsmøderne opfordres der til at gøre PR for at være i kontaktudvalg – ikke mindst i mødet med 
yngre seniorer. 
Den ”nye generation”: Hvordan skaber vi interesse hos de nye seniorer, inden de forlader 
arbejdsmarkedet? 
Her er samarbejdet med FTR og Ledelser samt synlighed (f.eks. seniorsygeplejerskebemandede stande med 
informationsmateriale) ved stormøder –evt. generalforsamling eksempler på muligheder, vi skal benytte os 
af. 
 
Seniorsygeplejersker i Norden. 
På baggrund af positive tilkendegivelser om samarbejde fra Norge og Island har Mette forespurgt om 
mulighed for økonomisk støtte til evt. besøg her, eller et andet sted i Norden. Det har DSR desværre givet 
blankt afslag på. 
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Formålet med et nordisk samarbejde er erfaringsudveksling – kan vi noget sammen? Evt. en nordisk 
konference. 
 
Faglige Seniorer. 
Mette Bille har plads i Hovedbestyrelsen og i Forbundsudvalget, hvor 40 – 45 forbund er repræsenteret. 
Mette oplever generelt stor anerkendelse af sygeplejerskernes faglige og organisatoriske kompetencer. 
Der ligger en udfordring i at få flere sygeplejersker til at engagere sig i lokale aktiviteter i 
kommunegrupperne. 
I 68 af landets 98 kommuner er sygeplejersker repræsenteret i kommunegrupper. 
 Medlemskabet af Faglige Seniorer indebærer bl.a. følgende fordele: Seniorhåndbogen, nyhedsbreve og 
rabatordninger, herunder filmtilbud. Rabatordningerne er vanskelige at gennemskue, hvilket 
Landsbestyrelsen vil tage op. 
Vi skal nok få indflydelse med tiden – men ting tager tid! 
 
Lønstrukturkomiteens rapport udkom den 13. juni. 
 
OK 24 er i fuld gang med indsamling af krav fra medlemmerne, TR – møder og trepartsforhandlinger. 
 
Fagbevægelsens Hovedorganisation: 
Når Undersøgelseskommissionens rapport i Lizette Risgaard – sagen foreligger, vælges en ny formand på en 
ekstraordinær kongres. Indtil da fungerer Morten Skov Christiansen. 
 
Medlemslister. 
Hver kreds får nu tilsendt opdaterede medlemslister hvert kvartal. Proceduren for korrekt håndtering af 
disse (GDPR – regler) er under udarbejdelse i DSR, og vil blive lagt på DSR’s hjemmeside. 
Der henvises til referat fra Landsbestyrelsesmødet den 16. maj 2023: Håndtering af procedure vedr. GDPR – 
regler. 
Det er vigtigt at skelne mellem ’medlemslister’ og ’E-mail – lister’. 
Erstattede medlemslister skal slettes – ligeså irrelevant korrespondance, hvor medlemslisterne har været 
anvendt. 
Der er mange spørgsmål/usikkerhed mht. anvendelse medlemslister, hvilket har Landsbestyrelsens 
bevågenhed. 
 
Projekt ’I sikre hænder’. 
Dansk Selskab for Patientsikkerhed, Sundhedsministeriet og KL står bag projektet, hvor en række 
kommuner har deltaget, og hvor formålet har været at give borgere i ældreplejen en sikker pleje og 
behandling på en række udvalgte områder som f.eks. medicingivning og forebyggelse af fald. Her har 
personalet fået en særlig oplæring, og det er dokumenteret, at projektet har optimeret kvaliteten i plejen. 
Den økonomiske støtte fra ovennævnte organisationer er nu ophørt, og kommunerne har ikke selv 
økonomi til at videreføre projektet, hvilket skaber bekymring for fremtidens ældrepleje. 
 
Kontaktudvalgene og Landsbestyrelsen henstiller til, at Faglige Seniorer går ind i sagen og til at de gør alt for 
at træde i karakter for videreførelse af projektet til gavn for fortsat udvikling af ældreplejen. 
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Erfaringsudveksling. 
I overensstemmelse med formålet for dagen var der erfaringsudveksling i grupper (5), primært omkring 
GDPR – regler samt arbejdsform og struktur i kontaktudvalgene. 
 
Nedenstående punkter bygger på gruppernes udsagn: 
 
Vedr. GDPR –regler. 

- Kun aktuelle medlemslister må forefindes. 
- Opbevaring af både medlemslister og E-mail - lister skal være forsvarlig. 
- Der skal være procedure for håndtering af medlemslister. 
- Irrelevant korrespondance skal slettes. 
- Anvendes til udsendelse af nyhedsbreve – og velkomstfolder til nye medlemmer. 
- Medlemslisten bruges proaktivt for at gøre opmærksom på Seniorsammenslutningen. 
- Medlemsnummer og anskueliggørelse af, hvem der er nye, savnes på de nuværende medlemslister. 

 
- E-mail liste må gerne ligge hos det kontaktudvalgsmedlem, der udsender beskeder. 
- Nogle meddeler sig via Facebook. Det kræver en administrator, der vedligeholder FB – siden. 
- Skriver til nye medlemmer, og fører dem, der giver tilladelse, på E-mail – liste. 
- Alt sendes ud på E-mail - lister. Listerne bygges op efterhånden som nye medlemmer deltager i 

arrangementer, og ønsker at stå på listen. 
- Vær bevist om at skrive til sig selv og øvrige E-mailmodtagere som bcc. 
- E-mail listerne bruges som reminder 14 dage før et arrangement afholdes. 
- Kan sekretæren ”konvertere” medlemslisten til E-mail-liste og hvordan får man lettest overført 

data til sit skriveprogram? 
- Nogle annoncerer kun på Hjemmesiden og i Sygeplejersken. 

 
- Nogle kontaktudvalg er ikke kommet i gang med at bruge medlemslisterne. 
- Håndtering af medlemslister er endnu så nyt, så der er usikkerhed om hvordan og hvor ofte, man 

vil gøre brug af dem. 
 
 
Vedr. arbejdsform og struktur i kredsene. 

- De fleste steder udarbejdes program for aktiviteterne i fællesskab.  
- Programmerne udspringer af tidlig brainstorming og input fra medlemmerne, og kan være 

inspireret af de mange foredragsholdere, som tilbyder sig, ’mund til mund’ eller ud fra personlig 
erfaring/kendskab. 

- Der sker en vægtning af sygeplejerelaterede og almene emner. 
- Kontaktudvalgene holder typisk 2 – 6 årlige møder.  
- DSR- kontaktperson/kredsformand deltager i større eller mindre omfang i fælles 

kontaktudvalgsmøder. 
- Nedskreven dagsorden og referat fungerer forskelligt. 
- Tovholderopgaverne i forbindelse med medlemsarrangementer går som regel på skift. 
- Planen for aktiviteterne udarbejdes halv- eller helårligt, og udleveres nogen steder ved 

julefrokosten. 
- I Kreds Syddanmark findes en håndbog for kontaktudvalgets arbejde. 
- Ajourføring af E-mail – lister, lokalebooking o. lign. ligger ofte hos en bestemt person. 
- Planlægningsmøder holdes privat, på skiftende lokationer, biblioteket, eller i DSR’s lokaler. 
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- Arrangementer kan være senior - walk m/frokost, sang/musik, byvandring og foredrag om faglige 
og almene emner.  

- Alle har sommerudflugt og julefrokost med julesange, julegaver og/eller en julehistorie. 
- Sommerudflugten tilrettelægges enten for hver kontaktudvalgs – opland eller som i Kreds 

Hovedstaden en fællesudflugt for medlemmerne i de 3 kredse. 
- Hvor de geografiske afstande er store, satses der på, at der skiftes mellem de steder, hvor 

arrangementerne afholdes. 
- Nogen steder præsenterer Kontaktudvalget sig, og de sikrer at nye medlemmer bydes velkommen 

og præsenteres. 
- Samarbejde styrker sammenholdet. 
- Mødedeltagelsen ligger mellem 20 – 50. Julefrokost og sommerudflugt ’kalder på’ op til 70 

deltagere. 
- Der er mulighed for at deltage i arrangementer på tværs af kredsene. 
- Der er i en kreds sponserede højskolesangbøger. 
- DSR Kreds Hovedstaden har ikke vist Seniorsammenslutningen nævneværdig interesse. Først nu 

fornemmer Kontaktudvalget opbakning, hvad angår initiativer til synliggørelse. 
 
Økonomi. 

- Tilskud fra DSR varierer meget fra kreds til kreds. Kreds Hovedstaden ligger absolut lavest. 
- Økonomien spiller en rolle i valg af arrangement. 
- Der er enighed om, at det enkelte kontaktudvalg frit skal kunne disponere økonomisk – uden 

tilladelse fra Kredskontoret som i Kreds H. 
- Kørselsgodtgørelse i forbindelse med kontaktudvalgsmøder er i nogen grad praktiseret. 
- I de store geografiske områder er det nødvendigt med bustransport for at medlemmerne kan 

komme til arrangementerne.  
- Det er kendetegnende, at medlemmerne gerne betaler for bus og en god oplevelse. 

 
 
 
Betaling.  

- Det er muligt at oprette MobilePay – en ny ’box’ pr. arrangement. Ellers ved pengeoverførsel – 
(CVR-konto): ’Når man har betalt, er man tilmeldt’ – princippet.  
Andre steder betales kontant i forbindelse med arrangementet. 

  
Hvilke gæster kan deltage? 

- Hvorvidt man kan ha’ ægtefælle eller venner med, beror på, at det ikke er på bekostning af 
medlemmernes mulighed for at deltage. 

- Kan uorganiserede sygeplejersker deltage, hvis de betaler? 
Der kan være tale om transporthensyn. 
 
På mange områder foregår kontaktudvalgsmedlemmernes arbejde efter samme principper, dog 
under hensyntagen til de geografiske og økonomiske udfordringer. 
De skitserede erfaringer kan forhåbentlig bruges som en slags idekatalog i det videre arbejde. 

 
 
Evaluering. 
TAK til Mette for en god og informativ dag, som også gav mulighed for at mødes på tværs af kredse og 
kontaktudvalg. 
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Der blev udtrykt ønske om at gentage seancen næste år den 1. uge af juni 2024. 
Til den tid er der formentlig flere/andre kontaktudvalgsmedlemmer efter valget i foråret 2024, og dermed 
flere input fra nuværende og kommende deltagere. 
Det er spændende og givende at mødes på tværs af kredse og kontaktudvalg. 
 
 
Områder, der skal tages op i Landsbestyrelsen: 

1. Rabatordninger ift. Faglige Seniorer. 
 

2. GDPR – regler: øge kendskab og fortrolighed med anvendelse af medlemslister. Følge op, når 
reglerne kommer til at ligge på DSR’s hjemmeside. 
 

3. Er der en nem måde at anvende medlemslisterne, når de anvendes i forbindelse med E- mails til 
medlemmerne. Kan medlemsnummer og ’nye medlemmer’ komme til at fremgå? 
  

4. Hvor vidt og hvilke gæster kan deltage til medlemsmøderne? 
 

5. Projekt ’I sikre hænder’ skal tages op med Faglige Seniorer. 
 

6. De meget forskellige rådighedsbeløb i de 5 kredse. 
 

7. Indsats mhp. at rekruttere nye medlemmer til Seniorsammenslutningen. 
 
 
Referent Anne – Lise Erichsen 
Den 15. juni 2023. 
 

 
 
 

 
 

 


